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Farní sbor ČCE v Boskovicích

Jsme farní sbor soustředěný okolo kostela v Boskovicích. Spojujeme lidi z blízkého i vzdálenějšího okolí, ze 
Sudic, ze Svitávky, z Černé Hory, z Kunštátu, z Březové nad Svitavou a dalších míst. 

Jsme křesťané, kteří žijí a nesou dál evangelickou tradici víry a vzájemné tolerance. K tomu patří i to, že se 
setkáváme a spolupracujeme s lidmi, kteří přicházejí s jinou spiritualitou nebo tradicí. Vítaní jsou u nás i ti, 
kdo mluví jiným jazykem a pocházejí z jiné země. Dohromady se učíme tvořit společenství.

Pravidelný program

Bohoslužby  neděle, 9.30
Konfi kurs  pátek, 14.30 
Setkání mládeže pátek, 19.00 (po domluvě)

Kontakt

Hybešova 9, Boskovice 680 01

+420 776 219 938 
boskovice@evangnet.cz
facebook.com/EvangeliciBoskovice 
 
číslo účtu: 153291224/0300
 
www.boskovice.evangnet.cz

Redakční rada časopisu

Jiří Bureš, Jana Skřičková, Jiří David,  
Markéta Švancarová, Ondřej Sabol, 
Veronika Davidová
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JAK SE MÁME MODLIT ZA MÍR?
Jiří Bureš

Jak si vůbec můžeme v této chvíli přát mír, toužit 
po smíření, pokoji a uklidnění? Ukrajina, svobodná 
země, byla nevyprokovaně napadena, vojsky sou-
sední mocnosti. Ruský režim z pozice síly zasypává 
zemi raketami a bombami, voják nebo civilista, 
vsjo ravnó. Důsledky jsou katastrofální. Sám Putin 
přitom od začátku tvrdí, že chce mír, že je mírotvor-
ce. S raketami a bombami... Máme prosit o mír? Mír 
a pokoj těch, kdo přihlíží, to hraje násilníkům do 
karet, napadne mě. To by si tak diktátoři přáli.

Ne, modlit se za pokoj a za mír znamená na prvním 
místě opak: vidět a připustit, jaký nepokoj a nemír 
se stal nebo se právě děje. Pojmenovat agresora, bez 
vytáček a překrucování. Vnímat bolest, trápení, smrt 
napadených. Dovolávat se spravedlnosti.

Písmo je takových hořkých pojmenování plné. Bib-
lické žalmy křičí do nebe o nespravedlnosti a bolesti 
z rukou nepřátel. Prorok Jeremjáš pláče nad rozbitou 
zemí, rozbitým chrámem, rozbitým národem. Job si 
stěžuje na zbytečné trápení. Metropolita ukrajinské 
pravoslavné církve zmínil ještě jeden biblický text. 

Přirovnal napadení Ukrajiny k zločinu Kaina, který 
se vrhá na Ábela. Když Kain zabije svého bratra 
Ábela a dělá jakoby nic, zazní od Hospodina: „Slyšíš? 
Krev tvého bratra volá ke mně ze země.“ (Gn 4,10).

„Slyšíš?“ říká Bůh člověku. Slyšíte to, přátelé, slyšíme 
to? Někdy se zdá – někdy si lidé myslí –, že Bůh mlčí, 
neodpovídá, že je lhostejný. Ale on se jako první ptá, 
zda slyšíme my, volá nás k odpovědnosti za druhé, 
za vzdálené bratry, za lidi v nouzi. Takto je třeba se 
modlit za pokoj a za mír: za naše slyšení, za otevření 
našich očí, za odvahu odmítnout válku, nerelativizo-
vat zlo a pomoci.

Jsem vděčný, že v české veřejnosti našly události 
posledních dnů jednotnou odezvu. Děkujeme za 
projevy solidarity, za otevření bytů prchajícím, za 
sbírky peněz nebo léků. Za dovážení těch, kdo uvízli 
na hranicích, za pomoc odborníků i neziskových 
organizací. Mnozí dokonce přímo podporují vo-
jenskou obranu Ukrajiny. Protože to je nyní jediný 
způsob, jak krátkodobě válku zastavit. Díky za tato 
znamení pokoje. 
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Díky Bohu, že nás všelijak unavené a rozhádané 
Čechy pohnul k jednotě v dobré věci. A přece je tu 
ještě to druhé, co musíme říct: Modlíme se za mír 
a proti válce. Ježíš totiž říká: „Milujte své nepřátele… 
modlete se za ty, kdo vás pronásledují.“ (Mt 5,44)

Ježíšova výzva nás dnes zaráží a šokuje; připadá nám 
nemístná, ale nemůžeme se jí vyhnout. Evangelium 
nikde nemluví pro válku, pro nepřátelství, pro větší 
zbraňové arsenály. Ježíš se odmítl stát válečným me-
siášem, i když to po něm v čase římské okupace jeho 
následovníci chtěli. Nastavil druhou tvář.

Proti válce je třeba vystupovat a usilovat o její konec, 
protože zneužívá lidské emoce, jako je hněv, strach, 
úzkost. Nepomáhá nám je přetavit v dobrý účinek, 
ale rozněcuje je až k nekontrolovatelné síle. Kolik 
starých lidí si dnes vybavuje traumatické vzpomínky 
z 2. světové války nebo z okupace roku 1968? I když 
dnes stojíme na té spravedlivější straně (a o tom pro 
jednou není pochyb), hrozí nám vyvolání démo-
nických sil, které dřímají v lidském srdci, démonů 
nacionalismu, pomsty a nenávisti. Již se objevují, 
když někteří volají po vyrovnání účtů i s obyčejnými 
Rusy nebo Bělorusy.

Když prosíme za mír, stavíme se proti těmto dé-
monům. Chceme, aby převážil život, zastáváme se 
obyčejného životaběhu. I proto je válka nepřípustná, 
že chce převálcovat právě to obyčejné, že se odívá 
do velkých slov, že strhává pozornost, a přitom užírá 
ze života. 

Franz Kafka si poznamenal do svého deníku:  
„2. srpen 1914. Německo vyhlásilo válku Rusku. – 
Odpoledne plovárna.“ Vypadá to cynicky, jako by 
spisovateli nezáleželo na velkém dění a utrpení náro-
dů. Ale je v tom zásadní postřeh: malý život je mno-
hem důležitější než válečný adrenalin. Žádné tažení 
politiků a mocipánů nemá právo brát lidem jejich 
každodenní radosti a starosti. Ani my si nemusíme 
nechat vnutit pocity viny za to, jak málo jsme při vší 
snaze schopni změnit osudy druhých. Stačí vložit to, 
co je nad naše síly, do Božích rukou. 

Je Popeleční středa, začátek postního období, času 
modlitby, pokání, daru potřebným. Pomozme 
Ukrajině, prosme za ni, prosme za mladé muže, kteří 
bojují ve válce, kterou nikdo z nich nechtěl. Otevřme 
své domy a srdce pro ty, kdo prchají. Kéž je Bůh se 
všemi, kdo usilují o mír a pokoj!

Promluva z Popeleční středy (2. 3. 2022)



5

ZPRÁVY ZE STARŠOVSTVA
Jana Skřičková

Nové staršovstvo

Na podzim náš sbor zvolil polovinu nového staršov-
stva. Na první schůzi byla kurátorkou znovuzvolena 
Marta Pražanová, místokurátorkou Jana Skřičková 
a pokladní sboru Věra Ježová. Ta přebírá funkci po 
sestře Miladě Kostelecké, která sboru sloužila dlouhá 
léta a patří jí za to velký dík. 

Nový člen staršovstva Jiří David se ujímá role archi-
váře, bude spravovat sborový archiv. Ivona Valterová 
a Ondřej Sabol se rozhodli věnovat ekumeně – na 
společných setkáních vedou rozhovory o ekumenic-
kých bohoslužbách, zapojení do společných zpěvů 
z Taizé (probíhají jednou za čtvrt roku, u nás budou 
v úterý 21. 6.), v lednu proběhl Alianční týden mod-
liteb na téma Šabat.

Sbírka pro uprchlíky

Sborová sbírka z dětské vánoční slavnosti byla urče-
na a odeslána na pomoc uprchlíkům na bělorusko- 
-ukrajinské hranici. 

Samofinancování

Staršovstvo se i nadále zabývá otázkou samofinanco-
vání církve a kladně zhodnotilo výběr saláru za rok 
2021, kdy se navýšil počet pravidelných přispěvatelů, 
kteří posílají platby trvalým příkazem. Do budoucna 
je ovšem třeba výběr navýšit, protože platba služby 
farářů každým rokem narůstá o 50.000 tisíc korun.

Nákup pohárků a nových zpěvníků

Staršovstvo odsouhlasilo nákup nerezových pohár-
ků k vysluhování Večeře Páně namísto jednorázo-
vých plastových. Byly zakoupeny nové evangelické 
zpěvníky, pro sbor 70 kusů, 51 kusů v osobních 
objednávkách. K tomu i 150 kusů obalů na ochranu 
vazby (k dispozici i k osobním objednávkám). Nyní 
zpěvník stojí 750 korun. 

Přehoz přes stůl Páně v liturgických barvách

Byl vytvořen první tkaný přehoz na stůl Páně v barvě 
zelené, staršovstvo objednalo tři další v barvách 
liturgického roku – fialový, červený a bílo-zlatý. 
Přehozy vyrábí Zuzana Froňková, za komunikaci 
děkujeme Magdaleně Sabolové. 

Činnost stavební komise:

– byla opravena a nově oplechována stříška nad vstu-
pem do kostela
– byly dokončeny úpravy horního sálu: nová podla-
ha, topení, okna a závěsy, skládací stoly a postupná 
renovace židlí
– v řešení je péče o kostelní věž
– bylo opraveno okénko do sklepa a bojler na dám-
ské toaletě

Nové ozvučení již brzy

V nejbližší době bude pořízen a instalován nový 
ozvučný systém v kostele včetně sluchátek pro nedo-
slýchavé, která jsou již nevyhovující.

Fotbálek v kostele – iniciativa dětí

Staršovstvo vzalo na vědomí petici našich dětí a mlá-
deže a pořídilo stolní fotbálek, který je již instalován 
v předsálí v patře.

Setkání kurátorů v Brně

Jana Skřičková se zúčastnila setkání kurátorů a 
místokurátorů v Brně, kde byl prostor pro sdílení 
zkušeností ze života sborů v našem seniorátu.

Výroba loutek

Měl proběhnout seminář na výrobu biblických po-
staviček v Prostějově, je přesunut na červen. Chceme 
vyrobit co nejvíce postaviček, které jsou výborným 
pomocníkem při vyprávění biblických příběhů nejen 
v nedělní škole. Pokud by měl někdo zájem se přidat, 
přihlaste se u Jany Skřičkové.

Staršovstvo také promýšlí akce pro tento rok: 

– v postním období bude vzadu v kostele opět vyvě-
šena Křížová cesta od umělce Víta Ondráčka
– plánujeme letní sborový výlet a tábor pro děti
– připravujeme oslavy 70. výročí osamostatnění 
boskovického sboru 
– nový systém ozvučení kostela 
– konfirmace společně s Vanovickými
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V září jsme poděkovali manželům Kostelec-
kým za jejich celoživotní práci pro náš sbor. 
 
Josef Kostelecký pečoval o zeleň ve farní 
zahradě už od 60. let a v letech 2001–2015 byl 
sborovým kurátorem. 

Milada Kostelecká se dlouhá léta pečlivě sta-
rala o pokladnu. Děkujeme!

19. září 2021 jsme v Sudicích zorganizovali 
„Zahradní slavnost“, abychom s místními 
prodiskutovali projekt obnovy školy a něco 
hezkého spolu zažili. 

Na akci vystoupili naši trubači, hrály se hry 
a nechybělo výborné občerstvení. Cítíme od 
sudických podporu a přijetí, radujeme se 
z toho, že můžeme být „na jedné lodi“, a moc 
děkujeme za pomoc s přípravou slavnosti.

V našem křehkém životě je křest vzácnou 
chvílí, kdy si připomínáme jeho věčný rozměr 
a přijetí Bohem Otcem. 

I pro Avu Dinu Dostálovou, kterou přived-
li ke křtu rodiče, platí to, co v evangeliích 
prohlásil Bůh o svém synovi, když byl křtěn. 
Při křtu v kostele se sice neotevřela nebesa, 
ale zcela jistě zaznělo: „Toto je má milovaná 
dcera.“

Prodloužený víkend na konci září jsme strávi-
li na společné dovolené ve Velkých Losinách. 
Měli jsme skvělé ubytování v bývalé škole, 
kde nám byla k dispozici i tělocvična.  

Chodili jsme na výlety, sportovali a večer 
patřil deskovým hrám a zpěvu s kytarou. 
Zlatým hřebem každého večera byl vyprávěný 
„Večerníček“ v podání bratra faráře na téma 
biblických podobenství.
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Od listopadu máme nové staršovstvo: 

Marta Pražanová, Otto Daněk, Věra Ježová, 
Ivona Valterová, Jiří David, Kamil Mach, 
Vladimíra Buchtelová, Marja Knol, Jaroslav 
Přibyl, Jana Skřičková, Ondřej Sabol, Milena 
Betincová a Markéta Švancarová jako náhrad-
nice

Do služby nové staršovstvo uvedl Jiří Gruber.

Aby mohla v Sudicích vzniknout škola, musí 
projít budova zásadní rekonstrukcí. Než se 
začne cokoliv stavět, musí se napřed hodně 
bourat a provést sanace. Do těchto prací jsme 
se pustili svépomocně pod dohledem archi-
tekta Ondřeje Syrovátka a sanačního odbor-
níka Miloše Pachla. Brigády začaly na pod-
zim a ještě nás jich několik čeká. Jsme moc 
vděční za nasazení našich přátel ze Sudic, 
kteří nechybí na žádné brigádě.

Vrcholem adventu byla jako vždy Dětská 
vánoční slavnost. I přes covidová omezení se 
nakonec podařilo divadlo nacvičit a předsta-
vení uspořádat. 

Tentokrát jsme se přesunuli do Afriky a zažili 
příběh tří králů z trochu jiné perspektivy, než 
jsme zvyklí. Děkujeme všem dětem i dospě-
lým, kteří se zapojili.

Po dvouletém výpadku kvůli covidu jsme 
opět upořádali tradiční karneval, tentokrát na 
téma Velká Británie.

První část programu byla ve znamení řádění 
na zimním stadionu, kde nás přivítala samot-
ná anglická královna. Poté jsme se přesunuli 
do kostela na tradiční anglické pochoutky 
a čaj, nechyběla ani oblíbená tombola.
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„VEŠKERÁ KOMENSKÉHO PRÁCE SMĚŘOVALA 
K BOHU A K NÁPRAVĚ VĚCÍ LIDSKÝCH.“
Tomáš Trumpeš

Rozhovor s Dagmar Hamalovou, pedagožkou a předpokládanou budoucí ředi-
telkou Sudické školy. Společně s farářem Jiřím Burešem je hlavní hybatelkou 
příprav, takže jsme se ptali právě na to, jak Sudická škola vzniká a jaká bude.

V jaké fázi příprav je nyní Sudická škola po 
úřední stránce? Bude moci vzniknout?

Stejně jako řada budoucích nových nebo rozšiřova-
ných škol čekáme na odložené rozhodnutí z minis-
terstva školství. Všechny povinné náležitosti žádosti 
jsme splnili, věříme, že naše žádost bude minister-
stvem kladně posouzena.

Co všechno by mělo v Sudicích fungovat? 
Škola, školka i družina?

V prvním školním roce bychom rádi otevřeli jednu 
třídu základní školy, jednu třídu mateřské školy. Ve 
škole a školce by fungovaly výdejny stravy a ve škole 
školní družina. 

To vše by mělo vzniknout naráz, nebo 
postupně? Jaké jsou scénáře?

Základní scénář počítá s tím, že otevřeme jak mateř-
skou, tak i základní školu s veškerým zázemím. Po-
kud by ministerstvo o zápisu školy do rejstříku škol 
nerozhodlo včas – což si myslím, že se v minulosti 
zatím nestalo, byl by ohrožen řádný zápis žáků do 
1. třídy základní školy. Pak bychom udělali vše pro 
to, abychom v příštím školním roce 2022/23 otevřeli 
mateřskou školu.

Je nutné opravit budovu. Jak probíhá příprava 
projektu a spolupráce s architekty?

Je hotový stavební projekt a stavebním úřadem 
vyžadovaná veřejnoprávní smlouva. Přípravě staveb-
ní části projektu věnoval evangelický sbor, a hlavně 
pan farář Jirka Bureš hodně času a velkou pozornost. 
I díky tomu se podařilo umístit do stávající budo-
vy nejen obě třídy, ale také zmíněné dvě výdejny 
a školní družinu. Požadavky hygieny jsou náročné, 
příprava si vyžádala opakované konzultace s hygie-
niky a hasiči. Vše se i díky architektům manželům 
Syrovátkovým podařilo.

V Sudicích už se ale pracuje na brigádách. Co 
se už udělalo a jak se dílo daří?

Brigády koordinuje Jiří Bureš, Miloš Pachl a Ondřej 
Syrovátka. Velice si vážíme ochoty všech dobrovolní-
ků, ze sboru, z obce Sudice i rodičů. Právě díky nim 
se podařilo odstranit nevyhovující podlahy, omítky 
v přízemí, probíhají bourací práce některých příček. 
Od března se rozběhne stavební ruch naplno. Staveb-
ní firma začne se sanací, bude pracovat především na 
nových podlahách. Ty jsou nutné, bez ohledu na to, 
zda bude v budově škola, nebo ne.

Pro školu bude důležitá spolupráce s obcí. Jaké 
vztahy máte nyní a jak se obec ke škole staví?

Obec od začátku projekt školy velice podporuje. 
Nejdůležitější pro realizaci projektu je finanční 
pomoc, kterou obec přislíbila. Právě díky obci se po-
dařilo navázat kontakt se sudickými rodiči a máme 
tak potvrzený jejich zájem. Obec pomáhá také při 
organizaci brigád. Vždy jsme představiteli obce 
vlídně přijati a paní starostka nám pomáhá operativ-
ně hledat řešení organizačních a praktických, někdy 
i nečekaných úkolů.

Jak nákladná bude oprava budovy a kde 
všude na ni sháníte peníze? Je reálné to dát 
dohromady?
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Aktuální rozpočet stavební části a vybavení školy je 
6,5 milion korun. Zatím se podařilo zajistit význam-
nou podporu od obce Sudice, z grantů Českobra-
trské církve evangelické, Nadace ČEZ. Aktuálně 
připravujeme žádost o dotaci na Jihomoravský kraj. 
Máme připravenou kampaň pro individuální dárce. 
Situace s dostupností a cenami stavebních materiálů 
je těžko předvídatelná. Rozpočet proto průběžně 
pečlivě kontrolujeme a revidujeme.

Jak budou moct přispět členové a přátelé sboru, 
případně lidé, kterým se záměr líbí?

Jak jsem uvedla výše, někteří členové sboru inten-
zivně pracují při stavebních činnostech. Současně 
je řada dalších dobrovolníků – pomáhají při tvorbě 
webu, propagaci, při podání podkladů na staveb-
ní úřad nebo se zapojují do rozhovorů k obsahu 
školy. Projekt vzniká v krásné atmosféře spolupráce 
a sborové sounáležitosti. Vítaná je také pomoc a rady 
Evangelické akademie, dalších odborníků z evange-
lického ústředí. 

Poté co by byla škola schválena, by nás v březnu 
čekala nejen stavba, ale také intenzivní propagace. 
Chceme získat finanční prostředky od individuál-
ních dárců a podporovatelů, které doplní plánovaný 
rozpočet. Platí zlaté pravidlo donátorství a veřejných 
sbírek – každá i drobná finanční částka pomáhá. 
Budeme vděčni za každou finanční podporu.

Vzniká už nějaký pracovní tým příštích učitelů 
a pracovníků školy?

Ano, probíhají pohovory s učiteli, kteří mají chuť ve 
škole učit. Vybíráme mezi jedenácti uchazečkami. 
V návaznosti na očekávané rozhodnutí ministerstva 
školství se ve spolupráci s budoucími učiteli a další-
mi odborníky ze sboru rozběhne intenzivní příprava 
školské dokumentace, dokončíme školní vzdělávací 
program školy.

Máte už přesnější představu, jaký je o školu a 
školku zájem?

Zájem o školku převyšuje plánovanou kapacitu 15 
dětí. Budoucí třída základní školy je z poloviny napl-
něna. Jak v mateřské, tak i základní škole budou mít 
přednost sudické děti.

Vyvíjejí se nějak vaše představy o obsahu a 
fungování školy? Jaká bude Sudická škola?

Vycházíme z rámcového vzdělávacího programu pro 
základní vzdělávání. Dovolím si trochu teorie: pro 
mě osobně je Sudická škola výzvou naplnit základní 
východiska pedagogiky J. A. Komenského – 

zejména požadavek názornosti, vzdělávání se za-
pojením smyslů, postup od blízkého (například od 
potůčku za humny) ke vzdálenému (například k ti-
síce kilometrů vzdálenému dovolenkovému moři). 
Inspirativní je také Komenského vlídnost a trpěli-
vost, vedení žáka učitelem ruku v ruce. A současní 
pedagogové někdy opomíjí, že veškerá Komenského 
teoretická i praktická práce směřovala k Bohu a k ná-
pravě věcí lidských. 

Prakticky se myšlenky Komenského potkávají s mož-
ností rozvrhu vyučovacích hodin v blocích, v in-
dividuální práci s dětmi, ve skupinovém učení při 
školních projektech, v překonávání předmětových 
hranic, zapojení možnosti učení venku a v přírodě. 
Promýšlíme také systém hodnocení kombinující 
známky se slovní zpětnou vazbou. V připravovaném 
obsahu jsou důležité: jazyková výuka propojená 
s příběhy lidské minulosti a současnosti, křesťanství 
jako základ evropské kultury, příroda, dovednosti 
komunikace a spolupráce.

Jak tě práce na projektu baví a co u toho 
prožíváš?

Jsem ráda, že mohu pomoci dobrým myšlenkám, 
záměru, ve kterém je tolik výborných příležitostí. 
Od školy přes historii, ekologii, jazyk a literaturu, 
náboženství. Chci podpořit zdánlivě obyčejnou věc, 
která je ale pro děti, jejich rodiny vlastně nejdůleži-
tější – zdravé vztahy a spolupráci mezi dětmi a také 
rodící se křehkou vzácnou atmosféru školy.

Dovedeš si představit, že budeš už letos 1. září 
v Sudické škole stát za katedrou? A těšíš se na to?

Tak to je trochu provokativní otázka :) Právě učitel 
stojící za katedrou je představa, která v Sudické škole 
nebude ničím významná. Učitel mezi dětmi bude 
součástí pestré mozaiky učení, školní práce, her 
a poznávání.

Ze všeho nejvíce se těším na samotné učení, na 
každodenní dětské pokroky a radosti. Na spolupráci 
s rodiči a s kolegy. Aktuálně jsem pro období nej-
bližších 6 měsíců připravena hlavně na vytváření 
potřebné organizační, pracovně-právní dokumen-
tace, budování učitelského a pracovního týmu, 
organizaci zápisů dětí do školy, schvalovací procesy, 
řízení stavebních prací, dodávek vybavení, pomůcek 
a učebnic, rozjezd IT systémů… To jsou pro mě nyní 
hlavní úkoly.
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NOE A VELIKÁ POTOPA  

Bůh viděl, že lidé činí stále více zla. Země byla plná násilností. Proto litoval, že stvořil . 

Řekl: „Vyhladím , zvířata a všechno, co žije na .“ 
 
Noe zůstal Bohu věrný. Proto chtěl Bůh jeho a jeho rodinu zachránit. 

Bůh řekl Noemovi: „Udělej ze dřeva , která by mohla plout po vodě. Pošlu totiž na celou  

velikou potopu. Vše živé zahyne ve vodě. Zachráníš se jenom ty a ti, kteří s tebou budou v .“ 

Noe se svými syny začal stavět , jak mu Bůh řekl. Vystavěli mnoho místností, protože měli vzít po 

páru ode všech zvířat. Tak to řekl Bůh. Když byla archa hotová, shromáždil Noe  . Pak vešel se 

svými syny, jejich rodinami a zvířaty do archy, Bůh sám za nimi zavřel . 

Pak začalo pršet. Voda se lila z nebe a zaplavila . Stoupala stále výš a výš. Zvířata se topila a lidé 

také.  nenacházeli žádné  , na které by usedli. Tak na  všechno živé zahynulo. Jen 

Noe a ti, kdo s ním byli v , přežili potopu. 
 
Po čtyřiceti dnech konečně přestalo pršet. Nejdřív vypustil Noe havrana. Brzo se vrátil zpět. Po týdnu 

vypustil . I ta se vrátila. Teprve druhá  přinesla v zobáku do archy olivovou  . 

Bůh řekl Noemovi: „Nyní můžeš vyjít ven z  . Ty i všichni, kteří s tebou byli zachráněni.“ 
Pro všechny začal nový život. Noe děkoval Bohu a přinesl mu oběť. 
 
Bůh řekl Noemovi: Uzavřu s vámi smlouvu – s lidmi i se všemi zvířaty. V tomto svazku budete moci žít 
vy i vaše děti. Slibuji vám, že už nepošlu žádnou potopu, která by život na Zemi zničila. (Gn 6–9) 
(Bůh mluví ke svým dětem / texty z bible, 1992) 
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HLEDÁME DOKUMENTY Z HISTORIE SBORU

Bratři a sestry, milí přátelé,

staršovstvo se zabývá myšlenkou připravit k letošnímu 70. výročí vzniku boskovického evangelického 
sboru publikaci zachycující dějiny našeho společenství od původní kazatelské stanice po současnost. 

Základním okruhem pramenů budou materiály ze sborového archivu, rozhovory s pamětníky a také 
informace z panelové výstavy, která se vytvářela před deseti lety. Bylo by však velmi vítané, pokud 
bychom tyto materiály mohli rozšířit o podklady, které jsou v soukromém vlastnictví členů a členek 
sboru. 

Máte-li doma dokumenty odrážející život sboru v minulosti (může jít o fotografie, archivní doku-
menty, korespondenci a podobně) a byli byste ochotní materiály do publikace poskytnout, obraťte se, 
prosím, na Jiřího Davida, buď osobně, nebo na e-mail: davidjiri@seznam.cz.

SBÍRKA NA POMOC LIDEM NA UKRAJINĚ

292949292/0300
VS 2022

DMS NA ČÍSLO 87 777
DMS DIAKONIESVET 30
DMS DIAKONIESVET 60
DMS DIAKONIESVET 90

Cena DMS je 30, 60 nebo 90 Kč.


